

جرائم النشر الالكتروني في القانون الأردني

دراسة مقارنة

اعداد

أحمد ماجد عبد النبي القرعان

اشراف

الدكتور فهد يوسف الكساسبة

الملخص

هدفت الدراسة إلى تحديد التشريعات الأردنية ذات العلاقة بجريمة النشر الالكتروني واجراء مقارنة مع العديد من القوانين والتشريعات العربية والأجنبية، من خلال توضيح مفهوم جريمة النشر الالكتروني واركائها، والعمل على القاء الضوء على كيفية تنظيم القانون الاردني والقوانين المقارنة لجريمة النشر الالكتروني، وتحليل اوجه الشبه والاختلاف بين التشريع الاردني لجريمة النشر الالكتروني والتشريعات المقارنة.

اعتمدت الدراسة على المنهج الوصفي : من خلال فهم وتحليل النصوص القانونية والتوصل إلى استنتاجات مستندة على الوقائع والأدلة المتاحة للخروج باستنتاجات حول موقف المشرع الأردني من جريمة النشر الالكتروني، والمنهج التحليلي عبر تحليل النصوص القانونية التي تناولت الموضوع لمعرفة موقف المشرع الأردني منها، والمنهج المقارن: وذلك بمقارنة ما تضمنه التشريع الأردني ما يجري عليه العمل في ضوء التشريعات المقارنة والاتفاقيات والقوانين الدولية.

وقد اشارت النتائج إلى أن التشريع الأردني يفتقر إلى بيان مفهوم واضح لمصطلح النشر الإلكتروني، إلا أن المشرع الأردني قدم تعريفاً للنشر عبر الوسائل الإلكترونية وذلك في قانون حماية حق المؤلف رقم (22) لسنة 1992 المعدل.

وقد اوصت الدراسة إضافة نصوص خاصة في التشريع الأردني تبين معنى مصطلح النشر الإلكتروني بشكل واضح وصريح، واهمية تنظيم النشر الإلكتروني بقانون خاص نظراً لتعقيد وتشابك الجرائم المرتبطة به بأشكال وصور متنوعة للجرائم.

الكلمات المفتاحية: النشر الإلكتروني، القانون الأردني.

Electronic Publishing Crimes in Jordanian law

A comparative study

Prepared By

Ahmad Majed Al-Quran

Supervised by

Dr. Fahed Alkasasbeh

Abstract

This study aimed to shed light on the Jordanian legislation related to the crime of electronic publishing, and to conduct a comparison with various Arab and foreign laws in this field. The study addressed the concept of the crime of electronic publishing and its elements, how the Jordanian law and comparative laws regulate this crime, and analyzed the similarities and differences between Jordanian legislation and other legislations.

The study adopted the descriptive method to understand and analyze the legal texts, relying on available facts and evidence to reach conclusions about the position of the Jordanian legislator on the crime of electronic publishing. It also used the analytical method to analyze the legal texts addressing the subject to understand the position of the Jordanian legislator, and the comparative method to compare Jordanian legislation with what is practiced in comparative legislation, agreements, and international laws.

The results indicated that Jordanian legislation lacks a clear definition of the term "electronic publishing." However, the Jordanian legislator provided a definition for publishing through electronic means in the Copyright Protection Law No. (22) of 1992 as amended.

The study recommended the addition of clear provisions in Jordanian legislation to explicitly define the term electronic publishing, and

emphasized the importance of regulating electronic publishing with a special law due to the complexity and interconnection of crimes associated with it and their diverse forms.

Keywords: Electronic publishing, Jordanian law.